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BOUSÍNSKÝ PLÁTEK 
Milí spoluobčané, 

léto je tu a s ním přichází i čas prázdnin, dovolených a zaslouženého odpočinku. Naše 

obec ožívá barvami rozkvetlých zahrad, dětským smíchem a pohodou, kterou s sebou 

přináší teplé počasí a delší dny. Ať už se chystáte na cestu za sluncem, zůstáváte 

doma nebo trávíte volné chvíle na chalupě, přeji vám, ať si tyto dny užijete naplno  

a v dobré společnosti. 

Těší mě, že i letos můžeme v obci očekávat něco nového. Připravujeme vznik nového 

veřejného prostranství, které se stane místem setkávání, odpočinku i her. Věřím,  

že se stane přirozeným srdcem obce, kde se budou potkávat generace, sdílet zážitky 

a tvořit nová přátelství. 

Léto je také příležitostí zastavit se, načerpat energii a všímat si krás, které máme 

přímo kolem sebe. Někdy stačí obyčejná procházka, chvíle strávená s rodinou nebo 

posezení na lavičce, abychom si připomněli, že štěstí často spočívá v drobnostech. 

V této souvislosti si dovolím připomenout i něco méně příjemného, ale důležitého,  

a to volný pohyb psů po obci. Máme zde platnou vyhlášku, která volné pobíhání psů 

zakazuje, a bohužel, jsme v poslední době zaznamenali incident, při kterém byl 

napaden jiný pes. Zároveň nás trápí i neuklizené výkaly, zejména na místech, kde 

si hrají děti a nejen tam. Prosím tedy všechny pejskaře o ohleduplnost, dodržujme 

pravidla a buďme k sobě navzájem ohleduplní. Naše obec je domovem nás všech. 

Přeji vám klidné, bezpečné a radostné léto plné zážitků. Dětem krásné prázdniny, 

plné smíchu a dobrodružství a dospělým zasloužený odpočinek, který přinese novou 

sílu do dalších dní. 

                              S úctou a přáním všeho dobrého,  Monika Tmé, starostka obce  
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Práce na obci – za rozhodnutími jsou vždy lidé 

Milí občané, 

chtěla bych se s vámi podělit o několik myšlenek, které v posledních dnech nosím  

v hlavě. Práce pro obec je pro mě čest a poslání. Ale stejně tak je to zodpovědnost, 

kterou je někdy těžké nést. Málokdo si totiž uvědomuje, co všechno každodenní 

rozhodování obnáší a jak málo věcí je možné dělat „po lidsku“. Například když  

je potřeba plnit zákonné postupy a podmínky dotačních programů. 

Všechna rozhodnutí, která na obci padnou, ať jde o hřiště, čistírny, pronájmy 

pozemků, dotace nebo investice, se neřídí podle nálady, ale podle zákonů, předpisů, 

lhůt a rozpočtu. Jsme obyčejní lidé, kteří by někdy rádi udělali výjimku nebo pomohli 

po dobrém. Jenže právě tam, můžeme narazit a obec může velmi snadno přijít  

o peníze nebo se dostat do problémů. 

Nejsmutnější je, když se dobrá vůle obrátí proti nám. Když důvěra, se kterou někomu 

vycházíme vstříc, skončí udáním nebo obviněním. V ten moment už nejde o osobní 

pocity, ale o to, že poškodí celý projekt a tím i všem občanům. Protože když přijdeme 

o dotaci nebo důvěru úřadů, platí to nakonec obecní pokladna, tedy my všichni. 

Chápu, že ne každý má čas sledovat zákony, dotační výzvy, povinnosti starosty nebo 

fungování zastupitelstva. Ale prosím vás, zkuste nás vnímat jako sousedy, kteří  

to nedělají pro sebe, ale pro všechny. A i když se ne vždy všechno povede ideálně, 

nikdy to není záměr, ale složitost systému. 

Každý podnět, každá připomínka je vítaná, pokud je vedena snahou pomoci, ne 

ublížit. Kritika má smysl, když je postavena na věcných faktech a na zájmu o obec. 

Schválnosti, anonymy nebo obcházení vedení obce nám ale berou chuť, čas a peníze. 

Naštěstí víme, že většina z vás chápe, podporuje a váží si toho, co se v obci děje. 

Díky vám má naše práce smysl. 

Právě pro vás se snažíme 

zlepšovat každodenní život, 

budovat prostředí pro děti, 

rodiny, seniory. A budeme v tom 

pokračovat dál, s pokorou, ale i s 

odhodláním. 

Děkujeme za důvěru.  

Za celý tým obce Vaše starostka 

Monika Tmé 
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Domovní čistírny odpadních vod - moderní a ekologické řešení 

pro naši obec 
 

V posledních měsících se v naší obci intenzivně zabýváme otázkou řešení odpadních 

vod. Vzhledem k našim geografickým a technickým podmínkám není realistické 

budovat centrální kanalizaci zakončenou ČOV. Proto se zaměřujeme na systém 

domovních čistíren odpadních vod (DČOV), který se osvědčil v mnoha obcích 

podobných té naší. 

Abychom získali co nejvíce ověřených informací, zúčastnila jsem se odborného 

semináře v obci Starkoč, kde byli přítomen ministr životního prostředí Petr Hladík i 

zástupci Státního fondu životního prostředí. Na semináři jsme byli detailně seznámeni 

se současnými možnostmi financování, technickými požadavky i s praktickými 

zkušenostmi z provozu domovních čistíren. 

 

Hlavní poznatky: 

1. DČOV musí mít označení CE dle normy ČSN EN 12566-3.  

2. Povinnost chemického odstranění fosforu je vyžadována jen ve vybraných 

případech (dle správců povodí).  

3. Doba udržitelnosti projektu je 10 let, po kterou musí být zařízení v provozu.  

4. Provoz zajišťuje odborně kvalifikovaná osoba (OZO), která se stará o kontrolu a 

údržbu.  

5. Každoročně se zpracovává provozní zpráva, která obsahuje informace o funkčnosti 

a případných závadách.  

6. DČOV musí být vybaveny automatickým řízením a dálkovým monitoringem.  

7. Provozní náklady nejsou součástí dotace, ale občanům bude nabídnuta zvýhodněná 

služba provozu.  

8. Významnou roli hraje komunikace s občany, která byla ve Starkoči klíčovým 

prvkem pro úspěšnou realizaci projektu. 

 

Proč je řešení s DČOV správné? 

1. Levnější než kanalizace a žumpy. Vybudování kanalizace by obec přišlo na  

cca 50 milionů Kč, přičemž by obec po odečtení dostupných dotací (9 mil. Kč od MZe 

a 1 mil. Kč od kraje) musela sama investovat 40 milionů Kč. To odpovídá více  

než 2 200 % ročního rozpočtu obce, tedy více než 22násobku. 

Naproti tomu provoz i samotná realizace systému domovních čistíren je výrazně 

dostupnější: 

Náklady na vybudování jedné DČOV jsou 150 000 Kč, celkem tedy při 50 čističkách 

činí náklady 7,5 milionu Kč.  
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- Další související výdaje (projekt, instalace, technický dozor atd.) představují 

přibližně 2,5 milionu Kč.  

- Celkové investiční náklady tedy činí 10 milionů Kč.  

- Dotace z programu SFŽP pokryje 150 000 Kč na každou čističku, což činí  

7,5 milionu Kč, a k tomu lze započítat ještě dotaci 1 milion Kč od kraje.  

- Obec tedy doplácí pouze cca 1,5 milionu Kč, což je nesrovnatelně méně než  

40 milionů Kč nutných pro budování kanalizace. 

 

A co se týče provozu: 

 

1. Roční náklady na jednu DČOV jsou přibližně 6 000 Kč. Občané svými příspěvky ve 

výši 6 000 Kč ročně při 50 zapojených domácnostech uhradí celkem 300 000 Kč, což 

odpovídá celkovým ročním nákladům na provoz. Náklady pro obec tak budou v 

ideálním případě vyrovnané. V případě navýšení výdajů (např. laboratorní rozbory, 

mimořádné opravy nebo zvýšené náklady na monitoring) bude obec případné rozdíly 

zajišťovat z rozpočtu nebo rezervního fondu systému. Dle zkušeností z jiných obcí je 

výše tohoto příspěvku adekvátní a dlouhodobě stabilní, není tedy potřeba jeho 

zvyšování.  

- Celkové roční náklady na provoz 50 DČOV: 300 000 Kč.  

- Pokud se občan zapojí, jeho příspěvek na provoz vychází průměrně cca 6 000 Kč 

ročně, což je neporovnatelně méně než vývoz žumpy, který může ročně vyjít až na 

40 000 Kč, v závislosti na četnosti vývozů a vzdálenosti svozové firmy. 

 

2. Pohodlné a bez starostí Domovní ČOV bude zajišťována odborně kvalifikovanou 

osobou, která se postará o monitoring, údržbu i případné opravy. Obec navíc zajistí 

hromadný odvoz kalu a koordinaci servisu, aby měli občané co nejméně starostí. 

 

3. Ekologické řešení Domovní ČOV vrací do přírody vyčištěnou vodu a pomáhá 

udržovat čistotu povrchových i podzemních vod. Na rozdíl od žump, které mohou být 

při neodborné manipulaci rizikové, je tento systém dlouhodobě udržitelný a příznivý 

k přírodě. Nakládání s odpadní vodou je navíc v plném souladu s platnými zákony a 

podmínkami dotačních programů. Projekt domovních čistíren je od začátku 

připravován tak, aby byla žádost o dotaci úspěšná a odpovídala všem legislativním i 

technickým požadavkům. 

 

4. Moderní technologie a kontrola Instalované ČOV budou vybaveny automatickým 

řízením a vzdáleným monitoringem. To zaručuje efektivní provoz, rychlou reakci na 

poruchy a kvalitní čištění bez nutnosti častého zásahu obyvatele. 
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Aktuální stav a výzva k podpisu smlouvy 

Někteří občané již mají s obcí podepsanou smlouvu o umístění domovní čistírny – 

děkujeme za jejich vstřícný přístup. Ostatní, kteří smlouvu ještě neuzavřeli, žádáme, 

aby tak učinili co nejdříve. Díky zapojení do systému DČOV získávají občané výhodu 

profesionálně provozovaného zařízení bez nutnosti nákupu a starostí o vývoz žumpy. 

Pokud se občan rozhodne nepodepsat, bude muset sám zajišťovat a prokazovat vývoz 

žumpy a těsnost jímky dle zákonných požadavků. 

 

Závěr 

Víme, že rozhodnutí o zapojení do společného projektu DČOV je osobní. Věříme však, 

že z pohledu dlouhodobé udržitelnosti, ekonomiky i životního prostředí je to cesta 

správná a odpovědná. 

Děkujeme, že pomáháte udržovat Bousín jako místo, kde se žije zdravě a s ohledem 

na budoucnost. 

 

Vaše obecní zastupitelstvo.                                                      Text: Monika Tmé  
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Výstavba v naší obci – příležitost, kterou chceme uchopit s 

rozumem 
 

Vážení občané, 

v posledních měsících se často skloňuje téma možné výstavby na obecních 

pozemcích. Máme k dispozici plochu více než 14 000 m² a společně stojíme před 

rozhodnutím, jak tento potenciál nejlépe využít. Cílem je přivést nové obyvatele, 

oživit dění v obci, zvýšit příjmy rozpočtu a zároveň zachovat to, co je pro nás 

nejcennější – charakter naší vesnice, klid a sousedské vztahy. 

 

Proč o výstavbě uvažujeme? 

Každý nový obyvatel znamená větší příjem do obecní pokladny – z daní, poplatků, 

vodného a stočného. Při růstu o 100 obyvatel by se obecní rozpočet mohl zvýšit až o 

1,8 milionu Kč ročně. To je až o 45 % více než dnes. Tyto prostředky můžeme 

následně využít na opravy, kulturní akce, dětské hřiště, rozvoj veřejného prostoru a 

další projekty, které zlepší život nám všem. 

 

Co zde (ne)bude? 

Chceme jasně a jednoznačně říci, že pozemky jsou určeny výhradně pro bydlení  

a veřejná prostranství, v žádném případě zde nebude žádná průmyslová výroba, 

sklady, ani jiná stavba tohoto typu. Záměr je čistě obytný, s důrazem na kvalitu 

života a harmonii s okolím. 

 

Bezpečně a pod kontrolou 

Zásadní je, že výstavba neproběhne bez pravidel ani bez dozoru. Naopak, obec bude 

klást přísné podmínky a stanovení regulací bude základním kamenem spolupráce  

s každým developerem. Mezi hlavní body patří: 

 

· Urbanistické limity: minimální velikost parcely, maximální výška domů, zachování 

zeleně. 

· Architektonická kontrola: přírodní materiály, šikmé střechy, tradiční vzhled – bez 

anonymních satelitních bloků. 

· Infrastruktura: developer bude povinen zajistit silnice, osvětlení, přípojky, veřejná 

prostranství. 

· Fázování výstavby: realizace po etapách, aby se obec mohla přirozeně rozvíjet. 

· Právní zajištění: vše bude ošetřeno smluvně, s garancemi pro obec i obyvatele. 
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Informovanost občanů 

Rozumíme, že každá změna vyvolává otázky. Proto vás chceme ujistit, že jakmile 

budeme mít konkrétní studie, návrhy a harmonogram výstavby, budete o všem 

detailně a včas informováni. Transparentnost je pro nás samozřejmostí a vaši důvěru 

nechceme brát jako samozřejmost, ale jako závazek. 

 

Naše obec, naše rozhodnutí 

Zvažujeme cestu rozumné spolupráce s developerem, protože vlastní výstavba by 

znamenala obrovské zatížení obecního rozpočtu. Developer ponese náklady  

na infrastrukturu i demolici, obec si ale ve smlouvě ponechá vliv na podobu zástavby. 

Uvažujeme i o kombinaci, část pozemků ponechat obci pro budoucí záměry, část 

nabídnout k výstavbě s jasně stanovenými pravidly. 

 

Výstavba není krátkodobý obchod, ale investice do budoucnosti. A jako taková bude 

probíhat s rozvahou, odborně a s ohledem na naši krajinu i komunitu.  

 

Děkujeme, že jste její součástí.                                                      Text: Monika Tmé 

 

 

Veřejné prostranství v novém kabátě – těšte se na lodní 

dobrodružství! 
 

Milí občané, 

s velkou radostí vás informujeme, že naše obec uspěla se žádostí o dotaci  

na revitalizaci veřejného prostranství, a to ve výši 1 700 000 Kč, kterou jsme získali 

prostřednictvím MAS Moravský kras. Tento projekt přinese výrazné oživení  

a zkrášlení centra obce, přibudou nové lavičky, zeleň, moderní informační tabule, 

interaktivní prvky pro děti a v neposlední 

řadě nové dětské hřiště. 

Právě hřiště bude dominantním prvkem 

nového prostoru. Je navrženo ve tvaru 

vraku lodi, kterou propojí dřevěná lávka, 

lezecké prvky, skluzavky, lanové překážky, 

houpačky, pískoviště a další zábavné 

komponenty. Vznikne tak místo, kde se 

děti vydají na každodenní dobrodružství a 

rodiče si budou moci odpočinout v 

příjemném prostředí zeleně. 
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Dotace byla schválena v květnu, následovalo výběrové řízení, které bylo schváleno 

na konci května zastupitelstvem, a samotná realizace proběhne do poloviny 

července. 

Je nám jasné, že současná situace, kdy bylo původní hřiště zbouráno  

a na jeho místě je zatím jen "díra", není ideální. Bohužel, vše má své zákonné procesy 

a časové nároky, nelze bourat a okamžitě stavět bez zajištění financování, 

výběrového řízení a schválení projektové dokumentace. 

Mrzí nás proto některé negativní poznámky, které se k tomu ozývají. Namísto kritiky 

bychom spíše čekali těšení se na nové a krásné hřiště, které vzniká právě pro děti v 

naší obci, s důrazem na kvalitu, bezpečnost a hravý venkovský styl. 

Děkujeme všem maminkám (a tatínkům) za trpělivost a pochopení během 

krátkodobého omezení. Věříme, že výsledek bude stát za to a že se nové veřejné 

prostranství stane oblíbeným místem pro setkávání všech generací.  

                     Text: Monika Tmé 

 

Co se děje v Bousíně – jaro 2025 

Obec Bousín v letošním roce úspěšně získala několik dotací, které nám pomohou s 

důležitými investicemi do infrastruktury i života v obci: 

· Dotace 506 990 Kč z Olomouckého kraje na opravy místních komunikací 

· Dotace 1,615 mil. Kč z IROP na revitalizaci veřejného prostranství – výběrové řízení 

vyhrála firma Ing. Břetislav Čermák 

· Nadační příspěvek 350 000 Kč z Nadace Partnerství na výsadbu „Aleje Svobody“ 

mezi Bousínem a Repechami 

· Podpora 100 000 Kč na provoz obecního obchodu z programu „Obchůdek 2024“ 

· Grant 20 000 Kč pro místní knihovnu z Nadace OSF 

Zastupitelstvo také schválilo záměr prodeje pozemků v areálu bývalého družstva  

za účelem výstavby rodinných domů, což může přinést do obce nové obyvatele  

a finanční prostředky. 

Pro transparentnost bude nově využita obálková metoda prodeje pozemků. 

Děkujeme všem, kdo se zajímají o dění v obci. Společně posouváme Bousín vpřed. 

Text: Monika Tmé 
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Pietní zvonění  

Bousín se stal jednou z třiceti obcí, kde se zvonilo, 

vzpomínalo, děkovalo a bylo to hodně dojemné. 

Vrátili jsme se myšlenkou i slovy k našim 

předkům nejen v Bousíně, ale i v ostatních 

obcích, které byly určené k zániku a měly být 

navždy smazány z map a našich životů. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                                                     Foto: Lukáš Hruban 
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Bousín a Repechy – epicentrum vzpomínek i naděje 
V neděli 18. května 2025 se Bousín a místní část Repechy zapojily do společného 

pietního zvonění, které proběhlo ve všech 33 obcích vystěhovaného Drahanska.  

Ve stejný okamžik se napříč celým krajem rozezněly zvony – jako tiché poděkování 

těm, kteří se po válce dokázali vrátit a znovu vybudovat své domovy. 

V Bousíně doprovodil zvonění i slavnostní průvod, v jehož čele šli hasiči v uniformách, 

a následné čtení vzpomínek pamětníků. Celou vesnicí se nesla Smetanova Má vlast 

a na závěr zazněla i česká hymna. 

Akce byla natolik unikátní, že zaujala i média. Přímo do Bousína přijel štáb České 

televize, který odvysílal ze zvonění živý vstup do zpravodajství. Záznam si můžete 

dohledat například na facebookové stránce obce Bousín nebo na webu festivalu:  

www.vystehovanedrahansko.eu 

Na konci června knihovna Bousín přivítala návštěvu dětí ze ZŠ Drahany, které se v 

Bousíně zapojily do pilotního ověření nového vzdělávacího programu o vystěhování. 

Už v září tento program zamíří do všech škol v regionu, kam chodí děti z obcí, kterých 

se vystěhování dotklo. 

Bousín se stal epicentrem celého festivalu Nezlomné Drahansko: Domov v nás, který 

připomíná, že domov není jen místo, ale vztah, který nelze zničit. 

Původně měl být dalším vrcholem festivalu koncert Štěpána Raka – Domov můj, 

který byl naplánován na 22. června. Bohužel ze zdravotních důvodů musel být 

odložen. Čekáme, až bude pan Štěpán Rak opět v plné síle, a věříme, že se v 

některém z podzimních termínů společně setkáme. 

Děkujeme všem, kdo se do příprav a organizace pietního zvonění, pilotního programu 

pro školy i celého festivalu zapojili.               Text: Marie Horáková 

 

Výsadba Aleje Svobody – věnuj strom svému vystěhovanému 

předkovi 

V listopadu společně s vámi vysadíme Alej Stromů svobody mezi Bousínem  

a Repechami – jako poděkování těm, kteří se po válce vrátili domů, do vystěhovaných 

obcí Drahanska a začali znovu budovat domov. 

33 ze 100 stromů ponese jméno jedné z vystěhovaných obcí, spojené s jejím 

příběhem. Do akce se mohou zapojit nejen zástupci obcí, ale také jednotlivé 

vystěhované rodiny, které by chtěli vysadit vlastní strom jako připomínku své rodinné 

historie. Na výsadbu naváže sousedské setkání pamětníků vystěhování, jejich rodin 

i těch, kteří v některých vesnicích zůstali – nevystěhovaných sousedů. Atmosféru 

doplní výstava dětských prací inspirovaná vyprávěním pamětníků. 
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Součástí bude také umělecký festival a malířské sympozium , které oživí paměť místa 

– performance, obrazy, příběhy z domů, které už dnes neexistují. 

Akce se koná s podporou Nadace Partnerství a její iniciativy Sázíme budoucnost.  

A s odbornou podporou Zdeňka Spíšky a jeho iniciativy Stromy pro Moravský kras. 

Více informací k akci a možnost registrace své rodině k výsadbě najdete 

na stránce www.vystehovanedrahansko.eu 

                                   Text: Marie Horáková 

 

Nové fotopointy v našem okolí! 

 
Letos přibyly v našem regionu dva krásné fotopointy, které stojí za návštěvu – a za 

fotku! 

První najdete v Repechách u chaty Lada. Má tvar srdce, jako symbol lásky, který není 

náhodný. Právě tady totiž probíhají nově svatební obřady. Srdce ale není jen pro 

novomanžele, každý turista si zde může pořídit krásnou vzpomínku s rozhlednou 

Kopaninka v pozadí. 

Druhý fotopoint najdete u Podhradského rybníku v Plumlově, kde na vás čeká 

tajemná postava – Černá paní. Tento motiv odkazuje na místní pověsti.  

              Text: Dana Minxová, foto: Lukáš Hruban, Dana Minxová
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Knihovna  

Noc plná pohádek a odvahy - taková byla naše letošní Noc 

s Andersenem 
Letos se nás sešlo sedmnáct – malí i větší čtenáři, kteří se rozhodli zažít 

nezapomenutelnou noc s pohádkami. Patnáct z nich mělo odvahu přenocovat a prožít 

dobrodružství, na které budou ještě dlouho vzpomínat. 

Hned zkraje večera jsme se ponořili do života a díla slavného dánského pohádkáře 

Hanse Christiana Andersena. Děti se dozvěděly, jaký byl, co psal a proč je jeho tvorba 

dodnes tak ceněná. A pak se samy pustily do tvoření – každá skupinka si nacvičila 

divadélko a s velkým nadšením ho pak ostatním předvedla. 

Viděli jsme pohádku „Boudo, budko, kdo v tobě bydlí?“, malé loutkové divadélko  

„O perníkové chaloupce“, a naši největší nocležníci sehráli představení „O princezně 

na hrášku“. Všechna představení byla nápaditá, hravá a plná dětské radosti.  

A že bylo na co koukat! 

Po večeři nás čekala tajemná noční stezka odvahy. Byla připravena tak akorát. Troška 

napětí, troška překvapení a velká dávka zábavy. Děti se po setmění setkaly 

s podivným popleteným kovbojem hledajícím svého dinosaura, s vodníkem, 

myslivcem a zajícem, čertem, Mankou a Cipískem, Ježibabou a jejím ochočeným 

vlkem domácím a jako poslední se zjevil nečekaně perníkový děda.  

Nejmladší účastnicí byla pětiletá Valinka, která nejenže zvládla přenocovat bez jediné 

slzičky, ale ještě se s vervou pustila do všech úkolů. 

Ráno žádné vyspávání neexistovalo. V sedm hodin rozcvička na 

návsi, pak vydatná snídaně, trocha hlavolamů v podobě šifrovaných 

pohádek a nakonec návrat domů. Některé děti nezahálely ani po 

tak nabitém programu – rovnou se přidaly k akci Ukliďme Česko a 

pomáhaly s úklidem okolí.  

Na závěr jsme předali malou knižní odměnu naší šikovné 

čtenářce Idušce – už je z ní školačka, ale během večera ukázala, 

že je i bystrá hlavička. Při luštění pohádkových šifer si vedla tak 

skvěle, že dala některým starším školákům pořádně na frak! 

Děkuji všem, kteří se podíleli na přípravě, organizaci a pomoci 

s touto krásnou akcí. Moc si vážím vaší ochoty, času a 

nasazení. Jsem ráda, že vás mám – bez vás by to nebylo 

ono. 

Už teď se těším na další kouzelnou noc s knížkami a 

pohádkami!                                  Text a foto: Dana Minxová 
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Kníže Karel I. z Lichtenštejna v Plumlově 
V neděli 8. června 2025 se na nádvoří plumlovského zámku odehrála výjimečná 

událost – slavnostní křest knihy „Kníže Karel I. z Lichtenštejna“, jejímž autorem je 

historik Marek Vařeka. Součástí programu bylo i odhalení pamětní desky, která nyní 

připomíná význam této osobnosti spojené s naším krajem. 

Tuto knihu si můžete půjčit v naší knihovně! Navíc obsahuje krásné osobní věnování 

od samotného autora. 
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Boženkovský výlet do Prostějova: Za Babičkou i krásou 

hanáckých šátků 
Výlet do Muzea v Prostějově, který nesl jasné poslání: vzdát hold jedné z největších 

postav české literatury, Boženě Němcové, a také se pokochat krásou hanáckého 

folklóru. 

Návštěva výstavy „Šťastná to žena“, která nás provedla životem a dílem autorky 

nesmrtelné Babičky. Výstava mapovala nejen její literární odkaz, ale i osudy této 

slavné knihy od prvního vydání v roce 1855 až po současnost. Součástí expozice byly 

také ukázky z filmových zpracování Babičky z let 1921, 1940 a 1971. Bylo velmi 

zajímavé sledovat, jak se proměňoval pohled na tento příběh v různých obdobích 

naší historie. Nejedno oko zvlhlo při vzpomínce na laskavou tvář Jarmily Kurandové 

v roli babičky nebo Libuše Šafránkové v roli Barunky. 

Druhá část výstavy, neméně poutavá, se věnovala tématu úvazů šátků na Hané. 

Ačkoliv se to může zdát jako drobnost, právě šátky a jejich způsoby vázání nesly 

dříve bohatou symboliku. Věk, stav, region nebo třeba sváteční příležitost. Výstava 

nám ukázala, jak bohatá a rozmanitá byla lidová kultura na Hané, a připomněla,  

že i každodenní oděv může nést hluboký význam. 

Celý výlet byl nejen kulturním zážitkem, zakončený kávou a zákuskem,  ale hlavně 

příjemným setkáním se světem, který si zaslouží naši úctu a pozornost. Božena 

Němcová, ač sama často neměla na růžích ustláno, zanechala nám odkaz, který i po 

více než 160 letech rezonuje v srdcích čtenářů. A hanácké tradice zase ukázaly,  

jak pestrý a bohatý byl náš venkov. 
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Knihozastávka  

Do knihozastávky se po zimě opět vrátili 

plyšáci, dva medvědi a jedna žába. Vítají 

zde návštěvníky a čtenáře.  

V předešlých letech se v knihozastávce 

dařilo udržovat pořádek i mít přehled  

o knihách, které si lidé vypůjčili a které 

sem odložili pro jiné čtenáře. Letos od jara 

trochu bojujeme s udržováním pořádku, 

hlavně s odpadky a poházenými nebo 

zničenými knihami.   

Věřím, že tento stav se zlepší. Zničit hezké 

věci jde velice rychle a snadno,  

ale vymyslet a udělat něco pro radost 

ostatních, je mnohdy trochu náročnější.  

                                  Text a foto: Dana Minxová 
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Projekt „Už jsem čtenář – Knížka pro prvňáčka“ 

Do projektu Knížka pro prvňáčka, který vyhlašuje Svaz knihovníků a informačních 

pracovníků České republiky se zapojila bousínská knihovna ve spolupráci se základní 

školou v Drahanech.  

Celý školní rok děti trpělivě trénovaly čtení, učily se poznávat písmena, slabiky i slova 

a nejen to. Během školního roku děti splnily několik okruhů, které byly podmínkou k 

dosažení tohoto projektu. Například se seznámily s pohádkami z kuchyně  

a to doslova! Četli jsme společně  totiž Kuchyňské pohádky od brněnské autorky 

Hany Pinknerové. Zúčastnili jsme se Dne s Andersenem, během kterého prvňáčci 

objevili kouzlo knihy Mikeš od Josefa Lady. Další radostí bylo objevování loutek  

a maňásků. Děti si samy vyzkoušely, jaké to je být hercem, vymýšlely krátké scénky, 

vodily postavičky, a hlavně, učily se spolupracovat a tvořit příběh dohromady.  

A pak přišla jedna nečekaná, tajemná zkouška... Když se děti vydaly na návštěvu 

knihovny a knihozastávky v Bousíně, potkaly Písmenkovou tetu. A ta, jak už to tak u 

kouzelných tet bývá, si všimla, že děti čtou s radostí, porozuměním i nadšením.  

A rozhodla: ano, tihle prvňáci jsou připraveni stát se čtenáři. A tak poslední školní 

den přijaly děti své první čtenářské vyznamenání. Knížku, která se nikde v obchodě 

nedá koupit. Jmenuje se Jak víla Anička zachránila jaro a napsala ji Lucie Šavlíková. 

Tato kniha je odměnou, památkou a také povzbuzením, protože čtení teprve začíná. 

Paní ředitelka pasovala prvňáčky zlatým mečem, třídní učitelka Iva Zouharová 

předala šerpu a bousínská knihovnice Dana Minxová předala dětem knihu, čtenářský 

glejt a fotografii na památku ze zkoušky u Písmenkové tety.  

Snad byl jejich významný pasovací den začátkem krásného příběhu. 
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Beseda o šikaně, vyprávění pamětnice a příběhy, na které se 

nezapomíná  

žáci ze třetí, čtvrté a páté třídy navštívili knihovnu v Bousíně, kde pro ně paní 

starostka Monika Tmé, připravila besedu na vážné a důležité téma – šikana  

a kyberšikana. Během přednášky děti zhlédly několik poučných videí a pracovaly  

s tematickým pracovním listem. 

Poté mezi ně zavítala paní Navrátilová, kterou doprovodila paní Grulichová, 

knihovnice z Alojzova. 

Paní Navrátilová se s dětmi podělila o svůj osobní a velmi silný životní příběh o tom, 

jak byla její rodina za války nucena opustit rodné Drahany kvůli rozšiřování 

vyškovského vojenského prostoru a přesunout se do Alojzova. Vyprávěla o těžkých 

časech vystěhování, válce i o odvaze, kterou museli lidé v těchto nelehkých dobách 

najít. 

Poutavé a dojemné vyprávění této výjimečné pamětnice bylo pro děti hlubokou lekcí 

z historie a připomenutím, že svoboda a domov nejsou samozřejmostí. 

Druhý den jsme se ponořili do vzpomínek těch, kteří byli nuceni opustit své domovy 

na Drahansku. Povídali jsme si o vystěhování, které zasáhlo 33 obcí našeho kraje,  

a připomněli si osudy lidí, jejichž životy byly touto událostí navždy poznamenány. 

Našim hostem byla paní Dáša Zouharová, která dětem poutavě přiblížila nejen fakta, 

ale hlavně lidské příběhy plné odvahy, ztrát i naděje. Žáci si dopředu nastudovali 

jednotlivé příběhy pamětníků a s velkou pečlivostí je pak převyprávěli svým 

spolužákům. Všichni se úkolu zhostili opravdu skvěle! 

Každý příběh v sobě nesl nějaké poselství, o hodnotě domova, o síle rodiny, o tom, 

jak důležité je nezapomínat.  

 „Domov není jen dům. Domov je místo, kde jsme spolu.“ 
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Malé ohlédnutí za Velikonocemi                                                
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Sbor dobrovolných hasičů 

4. května 2025 se konala v kostele sv. Jana Křtitele v Drahanech u příležitosti svátku 

sv. Floriána, patrona všech hasičů slavnostní mše svatá. 

 

Hasičskou závodní sezónu začalo družstvo mladších žáků, starších žáků, dorostu a 

žen začátkem května na pohárových závodech v Seloutách. Dařilo se nám velice 

dobře, mladší žáci získali 1. místo, starší žáci 2. místo, dorost 1. místo a ženy  

10. místo. 

Od 24. května se rozběhl seriál závodů Okresní dětské ligy Prostějovska. První část 

závodů měla šest kol. Prvním závodem byla Hrochovská stodňa, následovaly 

Doloplazy, Plumlov, Soběsuky, Kobeřice a Otinoves. Podrobné informace, jak se nám 

daří a fotky a videa ze závodů přidáváme pravidelně na naše facebookové stránky 

Hasiči Bousín. Výsledky ze závodů můžete také sledovat na www.odlprostejov.cz Po 

první polovině závodů jsou mladší žáci na 2. místě se čtyřiapadesáti body. Starší žáci 

na 10. místě s čtyřiadvaceti body a dorost s třiačtyřiceti body na 4. místě,  se ztrátou 

jednoho bodu na třetí místo.  

2. srpna proběhnou Okrskové závody v Drahanech a na konci srpna začne druhá část 

Okresní dětské ligy Prostějovska nočními závody ve Vícově, následovat budou naše 

závody Bósinská zatáčka a po nich Bílovice, Krasice a Rozstání.  

Svoji hasičskou premiéru zažívá náš Maxík Sehnal, který úspěšně závodí 

v soběsuckém družstvu přípravky. Přejeme hodně hasičských úspěchů, ať tě hasičský 

sport baví a daří se ti na závodech.                                                     

http://www.odlprostejov.cz/
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                                                                        Text: Jaroslav Minx, Foto: Dana Minxová 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

GRATULACE 

  

                                    SVÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA OSLAVILI 

  PANÍ MARIE JULÍNKOVÁ 

     PAN MIROSLAV ŽVÁTORA 

                                              PAN OLDŘICH RŮŽIČKA 

  

 

       OSLAVENCŮM PŘEJEME HODNĚ ZDRAVÍ A POHODY 
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Petrklíčová procházka vzpomínek 

Do Bousína a Repech se lidé vracejí s radostí, pro některé je to každoroční jarní 

tradice. Skupina rodáků z Bousína, se každé jaro vydává na procházku po loukách, 

kde kvetou petrklíče. Tyto první jarní kvítky v nich probouzejí vzpomínky na dětství, 

které zde prožili, a připomínají jim domov, jaký se nosí v srdci celý život. Setkání s 

přáteli, vůně jara a cesta krajinou až na Repechy se stává malým rituálem návratu. 

Bousín není jen místo na mapě. Pro mnohé je to místo, kde začíná a nikdy nekončí 

příběh domova. „Tady jsme doma, tady jsou naše kořeny.“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                   Text: Dana Minxová, foto: Marcela Pernicová 
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V neděli 24. srpna 2025 se uskuteční již 3. ročník oblíbených závodů v běhu se psy 

nebo bez psů. Akce, která si získává čím dál větší popularitu mezi milovníky pohybu 

a čtyřnohých kamarádů. Zúčastnit se může opravdu každý, ať už poběžíte s pejskem 

nebo sami, hlavní je chuť si zasportovat a strávit příjemný den s lidmi, kteří sdílí 

podobné nadšení. 

Pokud by byl někdo z místních ochoten pomoci na trati, v zázemí nebo s organizací, 

budeme velmi rádi za vaši podporu. Stačí se ozvat organizátorům, protože každá 

pomoc se počítá. Součástí závodů bude také tradiční tombola. Pokud byste chtěli 

přispět darem, drobností či sponzorským darem do tomboly, vaše štědrost bude 

srdečně vítána. Těšíme se na viděnou, ať už na trati nebo u fandění. Text: Dana Minxová 

Velké poděkování za jarní péči o naši obec 

Děkujeme všem, kteří se zapojili  

do jarního úklidu a pečují  

o prostranství kolem svých domů. 

Vaše práce, výsadba květin a snaha 

o udržování pořádku výrazně 

přispívají ke kráse a příjemné 

atmosféře naší obce. Zvláštní 

poděkování patří manželům 

Brablecovým za pravidelnou péči  

o okolí křížku na cestě do Drahan  

a paní Emilce Šrámkové  

za starostlivost o zvoničku, kapličku 

a její květinovou výzdobu. 

Vaší práce si velmi vážíme, 

děkujeme!                                                                          Text a foto: Dana Minxová 
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Přijďte si užít den plný pohody, vůně grilu a skvělého piva! 

V sobotu 19. července od 13 hodin. Vstupné 100,- Děti do 10 roků zdarma. 

Čekají na vás: Pivní speciály z malých pivovarů, pochoutky z grilu a udírny, sladké 

palačinky, káva a míchané drinky 

Pro děti máme připravený zábavný blok s klauny.  

Přijede i kontaktní zoo s exotickými papoušky. 

Rodinná soutěž „Bousínský překážkotah“  

A samozřejmě pivní soutěže pro dospělé. 

Bohatý program, dobré jídlo a pití, skvělá atmosféra. To vše vás čeká na našem hřišti! 

Skupina Merkur bude hrát od 17 hodin.  
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